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Szécsényben 

Lengyel Zoltánnal és Kovács Lajossal szem 
ben Krúdy Ferenc egységespárti abszolút 

többséget kapott. 

Sajószentpéteren 
nagy többséggel győzött Dessewffy Aurél. 
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Bud János pénzügyminiszter: 
a forgalmi adó meglesz lalán száz év múlva is. 

Rassay Károly adóamnesztiát sürgetett. 

Budapest, február 23. A képviselőház mai ülé-
sén folytatták az adómérséklési javaslatok részletes 
vitáját. A 26-ik szakaszig néhány módosítással 
változatlanul elfogadják az összes szakaszokat. 

Gaál Gaszlon örömmel fogadja a mérséklést kö-
vetelő indítványokat. A pénzügyminiszter nem járt 
el azzal a kellő gondossággal a javaslat előkészíté-
sénél, mint kellett volna. KI kell itélni az ilyen 
rendszert, hogy délután két órakor kézbesítsenek 
ki olyan javaslatokat, amelyeket a pénzügyi bi-
zottságban ugyanaznap öt órakor kell letárgyalni. 

őrffy linre után Buil János visszautasítja Gaál 
(iasztonnak a pénzügyminisztérium ellen elhang-
zott vádjait. 

Malaslcs Géza a 35. szakasznál határozati ja-
vaslatot nvujl be, hogy hatalmazzák fel a pénzügy-
minisztert, hogy a f o r g a l m i a d ó t 1927. 
m á r c i u s 1-től k e z d ő d ő e n s z ü n t e s s e 
m e g 

Bud a j a v a s l a t e l v e t é s é t ké r i . 
Rassay kifogásolja, hogy amikor három bizott-

ság egyszerre tart ülést, ilyen fontos javaslatokat 
tárgyaljanak. 

Gaál Gaszton (padot csapkodva): Abszurdum, 
amit csinálnak! 

Felkiáltások a baloldalon: Hol a többség? 
Hegedűs Kálmán: Hol az. ellenzék? 
Rassay: A választások alkalmával gondoskodtak 

arról, hogy ne üljön a hátuk mögött ellenzék! 
Zsilvay elnök megállapítja a H á z h a t á r o z a t-

k é p t e l e n s é g é t és az ülést felfüggeszti. 
S z ü n e t után Fábián Béla kifogásolja, hogy 

egyes vendéglőkben olyan ételek kerülnek luxus-
adó alá, amelyek a legolcsóbbak. így a Lipótvá-
rosi Polgári Körijén luxusadó alá esik — a bor-
j ú p ő r k ö 11. 

HszlerjJályos: A Csocsó bácsinál nincs luxusadó! 
Malaslcs, Fábián kérik a forgalmi adók meg-

szüntetését, vagy mérséklését. 
Bud János: A f o r g a l m i a d ó m e g l e s z 

t a l á n 1 0 ü é v ni u 1 v a i s. 
Rassay Károly azon indítványát, hogy a felhatal-

mazás csak oly értelemben adassék meg, hogy a 
pénzügyminiszternek nem lesz módja sem közve-
tett, sem közvetlen intézkedésekkel oly módosí-
tásra, amely a jelenleginél több adóilleték, vagy 
díj fizetését vonja maga után, Bud miniszter és a 
többség is elfogadta. 

Rassay Károly a (33-ik szakasznál a d ó a m -
n e s z t i á t sürget az adóhátralékokra. Szerinte 
ezek számára rövid határidőt kell szabni és a 
kamatot mérsékelni. 

Bud péinzügyminiszter és a többség elfogadja 
Rassay indítványát. 

A Ház ezután üléseit a jövőhét csütörtökig el-
i napolta. 

A k u l t u s z m i n i s z t e r S z e g e d e n . 
Várhelyi prelátus! érdemkereszttel tüntette Ki a kor-
mányzó. Elbírálták az egyetemi építkezések ajánlatait. 

H á r o m k l i n i k á i é s k é l i n t e r n á t u s t k i v á n fe l-
é p í t e n i e b b e n a z é v b e n a m i n i s z t e r . 

(A Délmagyarország munkatársától.) Kle- , 
belsberg Kunó kultuszminiszter pénteken haj-
nalban érkezett Szegedre és az éjszaka hátra-
lévő részét a személypályaudvar perronján, 
szalonkocsijában töltötte el. Program szerint 
reggel kilenc órakor tisztelgett nála a város 
hatóságának és az egyetemnek a küldöttsége, 
amelynek tagjai voltak dr. Aigner Károly 
főispán, dr. Somogyi Szilveszter polgármes-
ter, dr. Tóth Károly rektor és a tudomány-
karok dékánjai, a Máv. szegedi üzletigazgatója, 
dr. Buóez Béla rendőrfőlanácsos, Várhelyi 
József pápai prelátus és Sopsich János piis-
jiöki titkár. 

A kultuszminiszter rövid ideig elbeszélge-
tett a küldöttség tagjaival, majd titkárjával 
autóba ült és a püspöki rezidenciába hajta-
tott, ahová a küldöttség tagjai is követték. A 
kultuszminiszter csak néhány percig tartóz-
kodott a püspöknél, azután az egyetemi épít-
kezések megszemlélésére indult kíséretével 
együtt. Megnézte az épülő gyermekklinikát és 
a sebészeti klinika alapozási munkálatait, 
majd bejárta a lebontott Palánkot és részletc-
sen tájékoztatta magát, hogy hova melyik 

egyetemi intézet kerül. 
Az egyetemi telkek megszemlélése után a 

miniszter kíséretével az egyetem központi épü-
letébe ment, ahol már várakoztak rá az egye-
temi építési bizottság tagjai. 

Az ülés megnyitása előtt a kultuszminiszter 
meglepetésszerűen átnyújtotta Várhelyi Jó-
zsef pápai prelátusnak a második osztályú 
magyar érdemkeresztet, amellyel a kormányzó 
tüntette ki hetvenedik születésnapja alkalmá-
ból Szeged város köztiszteletben álló főpapját. 
Várhelyi József kitüntetéséről senki sem tudott 
előre, éppen ezért hatott az a meglepetés ere-
jével. 

A kultuszminiszter kezében tartva az érdem-
keresztet rejtő tokot és a kitüntetési okmányt, 
rövid beszédet tartott. Első szavait a kíváncsi 
várakozás izgalmával hallgatta mindenki, mert 
senki sem tudta, hogy kit ér a kitüntetés. A 
miniszter elmondotta rövid teszédében, hogy 
a kormányzó Várhelyi József prelátust, Sze-
ged város főpapját tüntette ki az érdemrend-
del, amelyet azok számára alapított, akik ered-
ményesen munkálkodnak a konszolidáció 
megteremtése érdekében. 

Várhelyi prelátus beszéde. 
Várhelyi József kipirulva és egyre fokozódó 

izgalommal hallgatta végig a kultuszminisz-
ter beszédét, aki azután a prelátus nyakába 
akasztotta a zöld selyemszalagon függő érdem-
keresztet. 

Szeged város főpapja a mély meghatott-
ságtól akadoz óhangon válaszolt 

Annyira meg vagyok hatva — mondotta 
—, hogy alig találok szavakat a nem várt ki-
tüntetés megköszönésére. Ugy érzem, hogy én 
érdemtelen vagyok erre a kitüntetésre, mert 
amit életemben tettem, azt lelkiismeretem pa-
rancsára meg kellett tennem, mint Krisztus 
igazi papjának. Más jutalmat cselekedetemért 
nem várok, mint lelkiismeretem nyugalmát, 
ami csak a becsületes munkának lehet a ju-
talma. Eletem célja a vallásos élet mélyítése 
volt, mert tudtam, hogy az igazi vallásosság 
jobbá, becsületesebbé teszi az embereket. Alap-
ja volt munkálkodásomnak a szeretet is, 

még pedig nem a szűk keretek 
közé korlátozott szeretet, hanem 
a krisztusi emberszeretet, amely 
nem tesz különbséget ember és 

ember között, hanem testvérként 
tekint minden emberre. 

Ez a szeretet magához öleli az egész embe-
riséget. 

Én mindig testvéremet láttam a 
másvallásu emberben is, 

ha vallási téren válaszfal is volt közöttünk, 
de a krisztusi szeretet egyesített mindenkivel. 
Életemnek a hazaszeretet is fundamentuma 
volt, 

nem a hangzatos jelszavakkal 
dolgozó, a meddő hazaszeretet, 
hanem az igazi szeretet, amely 
áldozatokkal, csendben dolgozik 

a haza üdvéért. 

Várhelyi József végül megkérte a kultusz-
minisztert, hogy tolmácsolja a kormányzó-
nak köszönetét a nem várt kitüntetésért és 
Ígéretet tett, hogy életének hátralevő részé-
ten is kitart azon az uton, amelyen eddig 
haladt mert szent meggyőződése, hogy eddigi 
munkálkodása áldásos volt a társadalomra. 

Várhelyi József beszéde mély hatást keltett 
a jelenvoltak körében, akik őszinte örömmel 
gratuláltak a kitüntetéshez. 

Klebelsberg Kunó gróf ezután megnyitotta 
az egyetemi építési bizottság ülését. Meg-
nyitó lieszédében kegyeletes szavakkal paren-
lálta el dr. Tóth Lajos kultuszminiszteri ál-
lamtitkárt, aki nemrégen hunyt el és tagja 
volt az építési bizottságnak is. 

I)r. Tóth Károly rektor bejelentette, hogy 
az egyetem tanári kara elhatározta Tóth La-
jos arcképének megfestetését és elhatározta 
azt is, hogy Tóth Lajos nevére ötvenmillió 
koronás alapítványt tesz. 

Ezután megkezdődött 

az épitési bizottság ülése. 
A bizottság először az idei építkezési prog-
ramot állapitolta meg, majd sor került az idén 
építendő egyetemi klinikák építésére beadott 
pályázatok elbírálására. 

A bizottság által megállapított sorrend sze-
rint a már épülő gyermek- és sebészeti kli-
nikákon kívül 

ebben az évben megkezdik még a nő-
gyógyászati klinika és két egyetemi 
internátus építését, valamint a bel-
gyógyászati és a bőrgyógyászati kli-

nikák építését is. 

Erre a kél utóbbi klinikára a lehető leg-
rövidebb időn belül kiírja a kultuszminisz-
térium a versenytárgyalási pályázatot, ugy 
hogy építésüket legkésőbb május elsején meg 
lehet már kezdeni. 

A sorrend megállapítása után következett 
a nőgyógyászati klinika és a két internátus 
építésére 1 leadott 

ajánlatok elbirálása. 

Az épitési bizottság, mint ismeretes, első 
ülésén elvi határozatot hozott, amely szerint 
annak a nagy áldozatnak honorálásaképen, 
amelyet a város közönsége hozott az egye-
temért, az egyetemi építkezések kiadásánál 
előnyben részesitik a szegedi vállalkozókat 
még abban az esetben is, ha a szegedi vállal-
kozók ajánlata nem is a legolcsóbb. Wimmer 
Fülöp, mint a szegedi kereskedelmi és iparka-
mara elnöke hivatkozva erre az elvi meg-
állapodásra, arra kérte a bizottságot, hogy 
érvényesítse most is ezt az álláspontot. So-
mogyi Szilveszter polgármester és Bcrzenczey 
Domokos műszaki főtanácsos mindenben tá-
mogatta Wimmer Fülöp álláspontját. A bi-
zottság ezt honorálta is és a kiadásra ke-
rülő munkálatokat nagyon jelentéktelen kivé-
tellel szegedi vállalkozók kapták meg. 

Az épitési munkálatokra beadott ajánlatok 
közül a bizottság a Breuer és Erdélyi aján-
latát fogadta el, a festési munkálatokat Nagy 
Pál és vitéz Csányi, az asztalos munkákat 
Rainer Károly, a mükőmunkálatokat a Sze-
gedi Bankegyesület, a bádogos munkát Ne-
delkov Endre, az üvegezési munkálatok egy-
részét pedig Körösi Géza nyerték el. Az üve-
gezési munkálatok másik részét a bizottság 
egy budapesti vállalkozónak adta ki. 

Az épitési bizottság ülése két óráig tartott, 
amikor a kultuszminiszter, a vele érkezett 
miniszteri lisztviselők és a város vezetői a 
püspökhöz voltak ebédre, hivatalosak. A mi-
niszter és kisérele délután négy órakor 

a Somogyi-telepi uj iskola telkét 

szemlélte meg, majd látogatást telt az alsóvá-
rosi apáca zárdában és a Horthy Miklós In-
ternátusban, miután befejezte az egyetemi tel-
kek megtekintését. Este dr. Aigner Károly 
főispán adott vacsorát a miniszter tisztele-
tére 

A vacsora előtt hosszabb ideig tartó peda-
gógiai értekezleten vett részt a kultuszminisz-
ter a megyéspüspöknél. Az értekezleten a 
polgáriiskolai tanárképző Szegeden való fel-
állításával kapcsolatos dolgokról volt szó. A 
kultuszminiszter meghallgatta a szakemberek 
véleményét. A tanácskozáson résztvett a fiol-
gármester és az egyetem rektora is, valamint 
a szegedi középiskolák igazgatói 

A kultuszminiszter 

szombaton 

a tanyákra látogat el, hogy ott megtekintse 
az átépítendő iskolákat. Két órakor társas-
ebéd lesz a miniszter tiszteletére a Tiszában 

i A miniszter délután utazik vissza Budapestre. 


